
Bog ni vohunski satelit (fr. James Smith) 
Farizeji so bili na slabem glasu. Bilo so dobri 
ljudje, ki so opravljali potrebno službo. 
Opravljali so enako funkcijo kot sodobni 
moralni teologi, ki pa jih prav tako nihče ne 
mara. 
 
Toda družba in Cerkev potrebujeta farizeje in 
moraliste. Navadni ljudje nimamo niti časa niti 
talenta razvozlavati zapletene etične situacije in 
določiti pravično moralno odločitev. Ni dovolj, 
če rečemo: »Delaj dobro in izogibaj se zlega,« 
ali »Ljubi Boga in svojega bližnjega.« V 
konkretni situaciji je zelo težko vedeti, kaj je 
dobro in kdo je bližnji in kaj je tisto, kar 
moramo ljubiti. 
 
Moralisti so vsaj tako stari kot pisanje. Sokrat je 
želel v dialogu opisati svojo pot v dobro 
življenje. Aristotel je svoj prvi traktat napisal o 
etiki. 
Mojzes je rekel, da je dobil zapovedi od Boga in 
veliko prerokov je želelo razložiti božjo voljo v 
različnih situacijah. Nekdo to mora narediti. 
Nekdo mora vnesti enostavno teorijo o dobrem 
v vsako zapleteno situacijo. 
 
Razcvet je moralna teologija doživela v 
srednjem veku, ko je Tomaž Akvinski poudaril 
vse možne kreposti in pregrehe. Nato so 
nekateri praktični moralisti napisali knjige, v 
katerih so popisali vse grehe, da bi lahko 
duhovniki v spovednicah prepoznali grehe in jih 
ločili od drugih. Toda ne glede na to, kako 
natančni so lahko te katalogi, nam predstavljajo 
obupen pogled na človeštvo, temačen pristop k 
krščanskemu življenju. 
 
Nekje na sredini mojega študija za duhovnika 
me je tega obupa rešila knjiga Prvenstvo 
ljubezni. To je bila enostavna ideja - tako očitna, 
da je nekomu vzela več stoletij, da bi lahko 
razmišljal o njej. Knjiga se začne s krepostjo 
ljubezni in potem razvrsti vse ostale kreposti 
okoli nje, seveda s pregrehami, ki so jim 
nasprotne. Knjiga predstavi greh v popolnoma 
drugačni luči. Toda takoj, ko pozabimo na 

ljubezen, moralna teologija izgleda kakor stari 
seznami grehov v drugačnem vrstnem redu. 
 
Čas je za nov premik. Nekateri preučevalci 
svetega pisma so nekaj let pred običajnimi 
konzervativnimi moralnimi teologi. Zavedajo se 
razlike med zavezo in pogodbo. V vsakem 
posameznem grehu sta igralca Bog in ljudje. V 
našem običajnem pogledu na greh je Bog 
zakonodajalec, mi pa smo tisti, ki zakon 
prelomimo.  
 
Bibličini moralni teologi nas spomnijo, da je 
prvoten odnos med Bogom in nami bil in je še 
vedno zavezni odnos. Nismo zavezani Bogu 
samo, kot je zavezana stvar svojemu stvarniku 
ali zakonodajalec tistemu, ki se mora zakonov 
držati. Nimamo veljavne pogodbe z Bogom, 
ampak osebno zavezo. Ko grešimo, ne 
prekršimo le zakona ampak tudi zavezo, 
prijateljstvo. Mi smo Božja družina, ne pa 
njegovi podložniki. 
 
V vsaki resnični situaciji v človeški družini se 
lahko otroci odločijo, da bodo delali isto kot 
njihovi starši, ne glede na to, kako so povezani z 
njimi. Toda njihovo skupno življenje se začne 
zelo razlikovati, če sprejemajo odločitve iz 
ljubezni ali iz strahu. Velikanska razlika je v 
našem življenju, če pripadamo Bogu kot Očetu 
ali pa kot vohunskemu satelitu, ki kroži okrog 
našega osebnega sveta. 
 
Farizeji in moralisti so dobri ljudje, ki opravljajo 
zelo koristna dela. Obenem  jim moramo biti 
hvaležni in obenem spoznati njihove meje. Trdo 
vezani in urejeni katekizmi se ne dajo 
enostavno prevesti v naše razpršeno življenje. 
Naši grehi ne določajo, kdo smo - so samo 
simptomi tega, kar je narobe z nami. 
Potrebujemo, da nas nekdo ozdravi, ne 
prekolne. 
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